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Anar a l'escola pedalant amb el Bus
Bici
Aquest model de transport escolar sostenible comença a estendre's

[inicicentrareport] Són les vuit del matí i la família Pujols Caro es prepara per sortir cap a l'escola en
bici. Tenen tres fills, de 12, 9 i 5 anys, i aquest matí també hi anirà la neboda, de 9. Agafen el casc
i el mallot reflectant. La seva mare, la Leoní Caro, també els acompanya.

La d'avui no és una sortida familiar, sinó una ruta escolar en bici. Una iniciativa que no ha parat
de créixer en l'últim any a Vic per oferir a les famílies un model de transport escolar sostenible.
Ara, amb 11 línies i 180 alumnes participants, el Bus Bici es comença a estendre a altres localitats
de la zona. 

"Anirem de casa fins a la primera parada del Bus Bici que tenim, on ens venen uns sis nens i
després seguirem fins a l'estació de Renfe i continuarem en direcció a l'escola El Petit Miquel",
explica la mare. Van ser els seus fills qui, en assabentar-se de la iniciativa, li van demanar poder
participar-hi. "I jo vaig dir, no! Només em falta això a les 9 del matí", recorda.

Però després hi va estar donant voltes i va pensar que, venint del confinament i les restriccions de
la Covid-19, podria ser una bona activitat a l'aire lliure. Un dia va decidir provar-ho amb els dos
fills grans i els va encantar. "Vaig veure-ho molt bé, és més fàcil, més ràpid i no ens trobem
embussos", assegura.

I destaca que sobretot els aporta molts valors com ara el sentit de responsabilitat, l'autonomia, la
solidaritat amb els companys, que s'ajuden per lligar bicis i que s'animen quan encaren la pujada
final per arribar a l'escola. "I t'adones que s'ha fet una família brutal", afegeix emocionada.

Amb el nom de Bus Bici, ho repeteixen cada divendres. Un grup d'adults fan de "motor" i guien
els estudiants fins als centres amb el compromís que a la tarda els pares els recolliran amb
bicicleta. Ara ja hi ha previsió d'incorporar el model als casals d'estiu i oferir el servei en el moment
de la mateixa inscripció.

Quan als estudiants se'ls pregunta si els agrada participar-hi, ho tenen clar. "Vaig amb família i
és una forma de no contaminar i m'agrada molt; hi vaig cada dia amb el meu germà i, si plou,
també hi anem; ens mullem i ja està", explica en Guillem, el fill mitjà de Leoní Caro. Al seu costat hi
ha el seu germà gran, en Joan, que remarca que quan circulen a la carretera "vigilen molt" i "es
posen en fila" per seguir el carril bici.

Des d'Osona en Bici, juntament amb Canvis en Cadena com a principals promotors, tenen clar
que la clau d'aquest model d'èxit són els nens. "És la canalla; s'animen entre ells i són els que, quan
arriben a casa, demanen a les famílies que ho volen provar", assenyala Fermí Tanyà, membre
d'Osona en Bici.

I si ho estenem?

A la ciutat de Vic ja hi ha 11 línies en marxa i set escoles implicades. "L'èxit ens està superant una
mica, no ens ho esperàvem tan ràpid", admet Fermí Tanyà, membre d'un dels col·lectius impulsors
de la iniciativa. Calculen que un 10% els alumnes de les escoles implicades fan ús del servei ja.
La logística familiar i els horaris laborals són alguns dels esculls encara, com també millorar les
carreteres i ampliar la continuïtat dels carrils bici a la ciutat i unificar el traçat. Malgrat tot, estan
convençuts que han iniciat un canvi que ja no té aturador.
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